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ХАЧАТРЯН АЛЕКСАНДР ГЕГАМОВИЧ 

УЙГУРСКИЙ ФАКТОР В СФЕРЕ ВНЕШНЕЙ ПОЛИТИКИ КИТАЯ 

 (СЕРЕДИНА 20-ВЕКА – 2010-ЫЕ ГОДА) 

 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата исторических наук по 

специальности 07.00.02 - “Всемирная история”. Защита состоится 3 июня 2021 г., в 

14:00, на заседании специализированного совета 006, действующего при Институте 

Востоковедения НАН РА, по адресу: 0019, г. Ереван, пр. Маршала Баграмяна 24/4. 

 

РЕЗЮМЕ 

 

Актуальность темы. Актуальность темы диссертации обусловлена 

укреплением позиций в системе международных отношений и мощным экономическим 

развитием Китайской Народной Республики в 21 веке, а также усилением сепаратизма, 

религиозного экстремизма и терроризма на северо-западе страны с конца 20 века. 

Вышеупомянутые обстоятельства являются основой манипуляций «уйгурским вопросом» 

со стороны ряда государств для оказания международного давления на Китай, с целью 

предотвращения перспектив экономической и политической экспансии КНР.  

В результате роста уйгурских сепаратистских настроений в конце 20 века, 

пантюркистская идеология и религиозный экстремизм, нашедшие широкое 

распространение в Центральной Азии, стали факторами прямого влияния на внутреннюю 

и внешнюю политику Китая. Исходя из стратегической значимости отношений между РА 

и КНР, важно прежде всего изучить влияние уйгурского фактора на внешнюю политику 

Китая и, сделав надлежащие выводы, в дальнейшем продолжать развитие двусторонних 

отношений с учетом этого фактора. Актуальность темы обусловлена также прямой 

вовлеченностью Турции в «уйгурский вопрос», а в аспекте манипулирования этой 

проблемой на международной арене - интересом США и других западных стран.  

На современном этапе невозможно также игнорировать сдерживающую, 

превентивную политику, проводимую Китаем в Синьцзян-Уйгурском автономном 

районе, которая вызывает резкий отклик международного сообщества. Именно поэтому 

необходимо прежде всего изучить сущность «уйгурского вопроса» и его исторические 

предпосылки, а также изменения, происходящие в Синьцзяне с конца ХХ века и их 

влияние на внешнюю политику Китая. 

Объект и предмет исследования. Объект исследования - уйгурская 

составляющая внешней политики Китая. Предметом исследования являются внутренняя 

и внешняя политика Китайской Народной Республики, исторические этапы ее 

становления, региональные изменения и их влияние на события в Синьцзяне. Целью 

данной работы является изучение уйгурской составляющей внешней политики Китая и 

выявление ее прямого влияния на трансформационные процессы внешних сношений 

КНР.  

Научная новизна исследования. Представленная работа уникальна в своем 

роде, поскольку ее тема практически не исследована в армянской историографии. Более 

того, впервые предпринята попытка рассмотреть «уйгурский вопрос» во 

внешнеполитической сфере Китая, что способствует развитию китаеведения в Армении и 

всестороннему изучению уйгурской проблемы.  

Исследование представляет научному сообществу не только анализ 

трансформационных этапов внутренней и внешней политики Китая, предпосылки и 

причинно-следственные связи уйгурского сепаратизма, историю интернационализации 

«уйгурского вопроса», но также рассматривает, с точки зрения «уйгурского вопроса», 
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возможность использования исторического конфликта между Арменией и Турцией в 

качестве инструмента развития отношений РА с КНР.  

Диссертация состоит из введения, трех глав, заключения и списка 

использованной литературы. 

В введении обоснована актуальность выбранной темы, представлены цели и 

задачи исследования, методологическая основа, научная новизна, теоретико-

практическое значение работы, а также краткий обзор использованной литературы и 

иных источников. 

Первая глава исследования: “Происхождение и исторический путь уйгуров, 

формирование Синьцзян-Уйгурского автономного района”. Она состоит из двух 

подглав. Первая подглава – “Происхождение и распространение уйгурского этноса (с 

древних времен до конца XIX века)”», рассматривает процесс формирования уйгурского 

этноса, роль уйгуров в регионе Синьцзян и основанные ими собственные 

государственные образования с древних времен до конца 19 века. Поскольку в основе 

уйгурского сепаратизма лежит идея создания независимого государства, во второй 

подглаве первой главы настоящего исследования под названием “Уйгурские 

государственные образования в ХХ веке и присоединение Синьцзяна к Китаю” 

представлены внутренние изменения в Китае с начала 20 века и их прямое влияние на 

Синьцзян. Особое внимание уделено прецеденту образования двух независимых 

уйгурских государственных образований в ХХ веке, рассмотрено их геополитическое 

значение, а в завершении представлена история образования Синьцзян-Уйгурского 

автономного района в 1955 году. 

Вторая глава диссертации называется “Происхождение “уйгурского вопроса” и 

его влияние на региональную политику Китая”. Она состоит из четырех подглав. В 

первой подглаве “Трансформации внутренней и внешней политики Китая” сделана 

попытка показать картину изменений внутренней и внешней политики Китая во второй 

половине 20-го века, существующие проблемы и методы их разрешения. Вторая подглава 

– “Предпосылки роста сепаратистских настроений в СУАР, их внутренние и внешние 

причины” представляет условия и причины распространения сепаратистских идей и роста 

экстремистских проявлений в Синьцзян-Уйгурском автономном районе (СУАР). В 

подглаве также дана картина региональных изменений конца ХХ века, в частности, 

распада СССР и появления новых акторов, что способствовало обострению внутренней 

ситуации в СУАР и переходу «уйгурского вопроса» в активную фазу. В третьей подглаве: 

“Терроризм как следствие проявления сепаратизма и религиозного экстремизма – вызов 

безопасности Китайской Народной Республики”, излагаются предпосылки и цели 

уйгурских террористических проявлений, а также дается анализ инструментария, 

используемого властями Китая для осуществления ответных мер. В четвертой подглаве, 

озаглавленной как “Уйгурские террористические организации (конец ХХ - начало XXI 

века)”, дается детальный анализ исторических этапов создания наиболее активных 

уйгурских террористических организаций, исследуются их принципиальные отличия и 

непосредственная деятельность. 

Последняя, третья глава диссертации: “Уйгурский фактор в многостороннем 

формате внешней политики Китая” состоит из трех подглав. В первой подглаве 

“Институционализация контртеррористической политики Китая в начале 21 века с точки 

зрения интернационализации уйгурского вопроса”, посвящена борьбе против «Трех зол»: 

здесь рассматривается весь инструментарий, с помощью которого Пекин стремится 

предотвратить возникновение новых сепаратистских организаций, исповедующих 

религиозный экстремизм и терроризм, как в Синьцзяне, так и по региону в целом. Вторая 

подглава – “Интернационализация «уйгурского вопроса» в рамках ООН, ЕС, ШОС”, 

посвящена изучению уйгурского фактора в контексте многосторонней внешней политики 
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Китая. Здесь рассматриваются особенности «уйгурского вопроса» в рамках ООН, ЕС и 

ШОС, а также решительная и последовательная политика Китайской Народной 

Республики в этом вопросе. Третья подглава: “«Уйгурский вопрос» в контексте 

отношений Армении и Турции с Китаем”, рассматривает степень вовлеченности Турции в 

«уйгурский вопрос», особенности китайско-турецких отношений и сдерживающую 

политику Китая в отношении Турции. В данной подглаве также исследуется потенциал 

углубления армяно-китайского сотрудничества в свете конфликтных отношений 

Армении с Турцией. В этой связи предметом изучения завершающей части диссертации 

является «уйгурская составляющая» китайско-турецких отношений, которая 

рассматривается как возможный инструмент углубления и расширения армяно-китайских 

отношений. 

В заключении представлены основные результаты исследования. 

 

 

KHACHATRYAN ALEKSANDR 

UYGUR FACTOR IN THE AREA OF CHINA'S FOREIGN POLICY  

(MID-20-CENTURY – 2010s) 

The dissertation is submitted for the pursuing of the Scientific Degree of the Doctor of 

Philosophy in the Field of “World History” 07.00.02. The defense of the dissertation will 

take place on 3 June 2021, at 14:00, at the meeting of the Specialized Council 006 “World 

History” at the Institute of Oriental Studies of NAS RA. Address: Yerevan, 0019, Marshal 

Baghramyan Ave., 24/4. 

 

SUMMARY 

Relevance of the topic. The relevance of the topic of the thesis is determined by 

strengthening of People's Republic of China’s positions in the system of international relations 

in the 21st century, its growing powerful economy, as well as the strengthening of separatism, 

religious extremism and terrorism in the northwest of the country since the end of the 20th 

century. The above-mentioned circumstances can be considered as an instrument for the 

manipulation of the “Uygur issue” by a number of states in order to exert international pressure 

on China, to prevent the prospects for economic and political expansion of the PRC.  

As a result of the growth of Uygur separatist sentiments at the end of the 20th century, 

pan-Turkic ideology and religious extremism, which were widespread in Central Asia, became 

factors of direct influence on China's internal and foreign policy. Based on the strategic 

importance of relations between the RA and the PRC, it is important, first of all, to study the 

influence of the Uygur factor on China's foreign policy, come to appropriate conclusions and 

keep developing bilateral relations, taking this factor into account. The relevance of the topic is 

also due to Turkey's direct involvement in the “Uygur issue”, and in the aspect of manipulating 

this problem in the international arena - by the interest of the US and other western countries. 

At the present stage, it is also impossible to ignore China's deterrent, preventive policy 

in the Xinjiang Uygur Autonomous Region, which is receiving a sharp reaction from the 

international community. That is why it is necessary, first of all, to study the essence of the 

“Uygur issue” and its historical background, as well as the changes taking place in Xinjiang 

since the end of the twentieth century and their influence on China's foreign policy. 

Object and subject of research. The object of research is the Uygur components of 

China's foreign policy. The subject of the research is the internal and foreign policy of the 

People's Republic of China, the historical stages of its formation, regional changes and their 

impact on events in Xinjiang. The aim of the thesis is to study the Uygur components of China's 
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foreign policy and identify their direct impact on the transformational processes in the sphere of 

international relations of the People's Republic of China. 

Scientific novelty of the research. The presented thesis is unique in its kind, since its 

topic has practically not been studied in Armenian historiography. Moreover, for the first time, 

an attempt has been made to consider the “Uygur issue” in the area of China's foreign policy, 

which contributes to the development of Sinology in Armenia and a comprehensive study of the 

“Uygur issue”. The study presents to the scientific community not only an analysis of the 

transformational stages of China's internal and foreign policy, the preconditions and cause-and-

effect relationships of Uygur separatism, the history of the internationalization of the “Uygur 

issue”, but also considers, from the point of view of the “Uygur issue”, the possibility of using 

the historical conflict between Armenia and Turkey as a tool for the development of RA 

relations with China. 

The dissertation consists of an introduction, three chapters, conclusion and a reference 

list. 

The introduction includes the relevance of the chosen topic, presents the goals and 

objectives of the study, methodological basis, scientific novelty, theoretical and practical value 

of the research, as well as brief overview of the bibliography. 

The first chapter, “The origin and historical path of the Uygurs, the formation of the 

Xinjiang Uygur Autonomous Region” consists of two sub-chapters. The first sub-chapter, “The 

Origin and spread of the Uygur ethnos (from ancient times to the end of the 19th century)”, 

examines the process of formation of the Uygur ethnos, the role in the Xinjiang region and their 

own state formations founded during the period of ancient times to the end of the 19th century. 

Since Uygur separatism is based on the idea of establishing an independent state, the second 

sub-chapter of the first chapter, entitled “Uygur state formations in the 20th century and 

Xinjiang’s accession to China”, presents the internal changes in China since the early 20th 

century and their direct impact on Xinjiang. Particular attention is paid to the precedent of the 

formation of two independent Uygur state formations in the 20th century, their geopolitical 

significance and the history of the formation of the Xinjiang Uygur Autonomous Region in 

1955. 

The second chapter of the dissertation is entitled “The origin of the“Uygur issue” and 

its impact on China’s regional policy”. It consists of four sub-chapters. In the first sub-chapter 

“Transformations of China's internal and foreign policy”, an attempt is made to show the 

changes in China's internal and foreign policy in the second half of the 20th century, the existing 

problems and methods of their solution. The second sub-chapter - “Prerequisites for the growth 

of separatist sentiments in the XUAR, their internal and external reasons” presents the 

conditions and reasons for the spread of separatist ideas and the growth of extremist 

manifestations in the Xinjiang Uygur Autonomous Region (XUAR). It studies the regional 

changes at the end of the twentieth century, in particular, the collapse of the USSR and the 

emergence of new actors, which contributed to the aggravation of the internal situation in the 

XUAR and the transition of the “Uygur issue” into an active phase. The third sub-chapter, 

“Terrorism as a consequence of the separatism and religious extremism - a challenge to the 

security of the People's Republic of China,” outlines the prerequisites and goals of Uygur 

terrorist manifestations, as well as analyzes the tools used by the Chinese authorities to 

implement retaliatory measures. The fourth sub-chapter, entitled “Uygur terrorist organizations 

(late XX - early XXI century)”, provides a detailed analysis of the historical stages of the 

creation of the most active Uygur terrorist organizations, examines their fundamental 

differences and direct activities. 

The last, third chapter of the dissertation, “The Uygur factor in the multilateral 

format of China’s foreign policy”, consists of three sub-chapters. The first sub-chapter, 

“Institutionalizing China's counter-terrorism policy in the early 21st century from the 
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perspective of the internationalization of the “Uygur issue” is devoted to the fight against the 

“Three Evils”: it examines the entire toolkit with which Beijing tries to prevent the emergence 

of new separatist organizations professing religious extremism and terrorism both in Xinjiang 

and the region itself. The second sub-chapter - “Internationalization of the “Uygur issue” within 

the framework of the UN, EU, SCO”, is devoted to the study of the Uygur factor in the area of 

China's foreign policy. It examines the features of the “Uygur issue” within the UN, EU and 

SCO, as well as the decisive and consistent policy of the People's Republic of China on this 

issue. The third sub-chapter, “The Uygur issue in the context of Armenia and Turkey relations 

with China”, examines the extent of Turkey's involvement in the “Uygur issue”, the specifics of 

Sino-Turkish relations and China's deterrent policy towards Turkey. This sub-chapter also 

explores the potential for enhancing Armenian-Chinese cooperation based on the conflict 

relations between Armenia and Turkey. In this regard, the subject of the final part of the 

research is the “Uygur component” of the Sino-Turkish relations, which is considered as a 

possible tool for deepening and expanding the Armenian-Chinese relations. This sub-chapter 

also explores the potential for developing Armenian-Chinese cooperation in the light of 

Armenia's conflict relations with Turkey. In this regard, the subject of the final part of the 

dissertation is the “Uygur component” of the Sino-Turkish relations, which is considered as a 

possible tool for enhanching and developing the Armenian-Chinese relations.  

The conclusion includes the main outcomes of the research. 


